
س�خنگوی گ�روه فضای�ی وزارت دف�اع ب�ا 
اش�اره به دس�تاوردهای این بخ�ش، گفت: ما 
پرت�اب  ماهواره برهای س�یمرغ و ذوالجناح را 
خواهیم داش�ت، ما در گذش�ته هیچ ارتباطی 
با کشورهای صاحب فناوری نداشتیم و برنامه 
ماهواره برهای ساخت ایران کاملًا بر پایه توان 

داخلی پیش می رود.
به گزارش ایسنا به نقل از وزارت دفاع، سید احمد 
حسینی مونس سخنگوی گروه فضایی وزارت دفاع، 
با اشاره به دستاوردهای این سازمان، گفت:  سازمان 
صنایع هوافضا به نوعی زاییده انقلاب و دفاع مقدس 
است و کاملًا بر پایه توان و دانش بومی داخل کشور 
و همچنین، زحمات دانش��مندان گمنام تا به امروز 
پیشرفت کرده است. در حوزه های مختلف ماموریتی 
بالستیک کروز پدافند هوایی دستاوردهای منحصر 
به فردی حاصل ش��ده است که هر کدام از آن ها در 
جای خود جای صحبت بس��یاری را دارد به گونه ای 
که تراز قدرت کش��ور را در زمره چند کش��ور برتر 

توانمند در این حوزه قرار داده است.
وی با اش��اره به ماهواره  و پرت��اب آن،  بیان کرد: 
ما هن��گام حرکت از زمی��ن و از ارتفاع ۸۰ تا ۱۰۰ 
کیلومت��ری عب��ور می کنی��م جوی وجود ن��دارد و 
از ح��دود ارتف��اع  ۲۰۰ کیلومت��ر م��دارات فضایی 
تعریف می ش��وند، اگر ش��ما یک جسم را به سرعت 
۷.۵ کیلومت��ر بر ثانیه برس��انید آن جس��م در مدار 
ق��رار می گیرد و تح��ت عنوان ماهواره ی��ا فضاپیما 
ان��واع کاربردها را دارد. امروز زندگی بش��ر در ابعاد 
مختلف به فناوری فضایی گره خورده اس��ت. ش��ما 
ان��واع کاربردهای سنجش��ی را از تصاویر ماهواره ای 
در حوزه های کشاورزی، بلایای طبیعی، هواشناسی 
و انواع اس��تفاده های امنیتی، تجاری و علمی از این 

تصاویر می شود.
وی درباره کاربرد ماه��واره در حوزه های مختلف 
نیز گفت: در حوزه ه��ای مخابرات فضاپایه، مباحث 
مرتبط با ماهواره ه��ای رادیو - تلویزیونی و یا اخیراً 
اینترنت فضاپایه، ارتباطات پهن باند و منظومه های 
پرتعدادی که در حال توسعه هستند. در حوزه های 
ناوب��ری مانند منظومه های تعیی��ن موقعیت که به 
نوع��ی همه فرآین��د ناوب��ری در حوزه های مختلف 
به آن ها وابس��ته اس��ت. همه این موارد کاربردهای 
متنوعی هس��تند که لازمه آن ها دس��تیابی به فضا، 
ماهواره بره��ا و محصولات��ی اس��ت که در س��ازمان 
صنای��ع هوافضا ب��ر روی آن ها کار می ش��ود و این 
ام��کان را فراهم می کند که ما بتوانیم آن ماهواره یا 

فضاپیما را در مدار قرار دهیم.
سخنگوی گروه فضایی وزارت دفاع با بیان این که 
»حدود بیش از ۹۰ کش��ور ماهواره دارند که از این 
میان کمتر از ۶۰ کش��ور س��ازنده ماهواره هستند 
و س��ایرین به کش��ورهای صاحب فناوری سفارش 
س��اخت ماهواره های مورد نیاز خ��ود را می دهند«، 
تصری��ح ک��رد: از این تعداد حدود ۱۰ کش��ور توان 
پرتاب ماهواره را دارند و مابقی به کشورهای دارای 
فن��اوری پرت��اب ماه��واره س��فارش کار می دهند. 
کش��ور ما با توجه به راهبردی خود که لازم اس��ت 
در حوزه ه��ای فناوری روی پای خود بایس��تد. این 
حرکت از گذشته در مجموعه وزارت دفاع آغاز شده 
و ایران از س��ال ۸۷ با اولین پرت��اب ماهواره بومی 
س��فیر توانس��ت به عنوان نهمین کش��ور به جرگه 

کشورهای دارای فناوری پرتاب ماهواره بپیوندد.
وی با اش��اره ب��ه برنامه ه��ای پی��ش روی گروه 
فضای��ی وزارت دفاع، گفت: مجموع��ه وزارت دفاع 
زنجیره کامل صنایع فضایی را داخل خود دارد. اگر 
بخواهی��م به صورت کلی زنجی��ره صنعت فضایی را 
بپردازیم ش��امل ماهواره، ایستگاه های زمینی برای 
ارتباط با ماهواره و پایگاه پرتاب ماهواره است. همه 
این مؤلفه ها داخل مجموع��ه های صنعتی مختلف 
وزارت دفاع توس��عه داده شده است. سازمان صنایع 
هوافضا به عن��وان متولی ماهواره بر و پایگاه پرتاب، 
ش��رکت صاایران در حوزه ماهواره ها فعال اس��ت و 
توسعه  ایستگاه های زمینی و حوزه های کاربردی بر 

عهده سازمان جغرافیایی نیروهای مسلح است.
وی با بیان این که »اولین ماهواره بر ما س��فیر نام 
داش��ت که توانس��ت چهار ماهواره را در س��ال های 
متف��اوت در مدار ق��رار دهد«،  تصریح ک��رد: اما به 
واس��طه اینکه ظرفیت ماهواره بر س��فیر محدود بود 
و حداکثر توان ای��ن ماهواره بر برای حمل محموله 
ح��دود ۵۰ کیلوگ��رم در ارتف��اع ۳۵۰ ال��ی ۴۵۰ 
کیلومتری داشت چندان برای ماهواره های عملیاتی 
مناس��ب نبود و لازم بود تا توسعه پیدا کند. این امر 

منجر به توس��عه ماهواره برهای سیمرغ و ذوالجناح 
شد.

حسینی مونس خاطرنشان کرد: مرجع بالادستی 
سیاس��ت گ��ذاری و راهبری ش��ورای عالی فضایی 
کش��ور است که به ریاس��ت رئیس جمهور تشکیل 
جلس��ه می ده��د  و در دولت س��یزدهم تاکنون دو 
جلس��ه آن برگزار ش��ده اس��ت. تش��کیل جلسات 
ش��ورای عالی فضایی در حالی اس��ت که در دولت  
قبلی جلسات این شورا برگزار نمی شد. شورای عالی 
فضایی اخیراً فعال ش��ده و تصمیمات خوبی گرفته 
اس��ت و برنامه ۱۰ س��اله دوم فضایی کشور در آن 
تصویب و ابلاغ ش��د. برنامه فضایی کش��ور در ریل 
خوبی قرار گرفته اس��ت که در آینده نزدیک منجر 

به نتایج خوبی خواهد شد.
وی گفت:  دبیر شورای عالی فضایی رئیس سازمان 
فضایی کشور است که ذیل وزارت ارتباطات تعریف 
ش��ده اس��ت و متولی راهب��ری کلان برنامه فضایی 
کش��ور اس��ت. پژوهش��گاه فضایی وزارت ارتباطات 
در حوزه توس��عه ماهواره ها فعالیت می کند و شبکه 
دانش��ی کشور اعم از دانشگاه ها و دانش بنیان ها در 
حوزه ماهواره فعال هس��تند. در نیروهای مسلح نیز 
ش��ورای عالی فضایی نیروهای مسلح را داریم که به 
ریاس��ت سرلشکر باقری رئیس س��تاد کل نیروهای 
مس��لح به صورت هماهنگ با ش��ورای عالی فضایی 

کشور فعالیت می کند.
وی ب��ا بیان این که » متولی پرت��اب ماهواره ها به 
صورت ویژه س��ازمان صنایع هوافضای وزارت دفاع 
اس��ت و در بخش هایی این وظیف��ه بر عهده نیروی 
هوافض��ای س��پاه پاس��داران انقلاب اس��لامی قرار 
دارد«خب��ر داد:  البته تفکیک وظایف ش��فاف بین 
نیروهای مس��لح در حوزه تعریف ش��ده که وظایف 
در قالب آن ها به خوبی رو به جلو پیش می رود.  ما 
در ادامه پرتاب  ماهواره برهای سیمرغ و ذوالجناح را 

خواهیم داشت.
س��خنگوی گروه فضایی وزارت دفاع خاطرنش��ان 
ک��رد: ما در گذش��ته هی��چ ارتباطی با کش��ورهای 
صاح��ب فناوری نداش��تیم و برنام��ه ماهواره برهای 
ساخت ایران کاملًا بر پایه توان داخلی پیش می رود.  
آزمایشگاه ها و زیرساخت هایی که باید وجود داشته 
باش��د بسیاری از آن ها در داخل کشور وجود ندارد. 
در حالی که بس��یاری از کشورهای صاحب فناوری 
دارای چنی��ن آزمایش��گاه هایی هس��تند. به همین 
دلیل، بس��یاری از عدم قطعیت ها و ریس��ک های ما 

در پرتاب های مختلف مشخص می شود.

رئیس مجلس ش�ورای اس�لامی گفت: دولت 
و مجلس ش�ورای اس�لامی عزم خ�ود را جزم 
کرده اند تا ش�بکه ملی اطلاعات ت�ا پایان این 
دولت تکمیل شود و براساس گزارش ها تاکنون 

پیشرفت خوبی داشته است.
به گزارش ایس��نا، محمدباقر قالیب��اف در جریان 
جلس��ه علنی مجلس ش��ورای اس��لامی و بررس��ی 
گ��زارش صنایع پیرامون بررس��ی کیفیت اینترنت و 
شاخص های مرتبط با آن با رویکرد چالش های ایجاد 
شده برای شهروندان و کسب وکارهای مجازی بیان 
کرد: بنده چندین نکت��ه را خدمت وزیر و همکاران 
ع��رض می کنم موضوع فناوری اطلاعات در کش��ور 

یکی از موضوعات اساسی است.
وی ادامه داد: یکی از نکاتی که در آغاز به کار وزیر 
ارتباطات قول دادند موضوع راه اندازی ش��بکه ملی 
اطلاعات بود که مجلس شورای اسلامی و دولت هم 
عزم خود را جزم کردند که در همین دولت و در طول 
این چهار سال این کار به پایان برسد. با گزارش هایی 
که بنده دی��دم در این زمینه س��رعت خوبی وجود 
دارد و بنده تش��کر می کنم. در حوزه خدمات دولت 
الکترونیک و سکوهای ارائه خدمات به مردم باید به 
نحوی گام برداش��ت که اقتص��اد دیجیتال در حوزه 

کسب و کارها توسعه پیدا کند.
وی اظه��ار کرد: نباید از س��رمایه  گ��ذاری بخش 
خصوصی در این حوزه غفلت کنیم. در حوزه اقتصاد 
دیجیتال از این موضوع غافل شدیم با توجه به این که 

اصل ۴۴ قانون اساس��ی به تصویب رسید و بیش از 
یک دهه در این زمینه تلاش شده است قبول داریم 
که موفقیت لازم حاصل نش��ده اس��ت. نباید ضعف 
ح��وزه اقتصاد دیجیتال را در ای��ن بخش نیز تجربه 
کنیم. اگر ما می خواهیم به سهم ۱۵ درصدی برسیم 
بدون بخش خصوصی این امکان وجود ندارد. اگر به 
دنبال این هستیم که اقتصاد را ساختارسازی کرده و 
زمینه را برای مشارکت مردم در اقتصاد فراهم کنیم 
هیچ کجا در دسترس تر س��کوهای اقتصاد دیجیتال 

نیست.
رئیس مجلس شورای اس��لامی خاطر نشان کرد: 
یک��ی از بحران های پیش روی م��ا کاهش جمعیت 
اس��ت که برای رف��ع آن داریم ت��لاش می کنیم اما 
اکنون پنجره جمعیتی جوان ما و نیروهای مس��لط 
م��ا در حوزه فناوری اطلاعات در اوج اس��ت که این 
بزرگترین فرصت برای کش��ور ما به شمار می رود اما 
ما به این موضوع توجه نداریم و این نیروها را داریم 

از دست می دهیم و بعضا از کشور خارج می شوند. ما 
برای رسیدن به سهم ۱۵ درصدی اقتصاد دیجیتال 
در اقتصاد کش��ور باید از این فرصت استفاده کنیم. 
جوانان بین ۳۰ تا ۴۰ س��ال ما بیش��ترین جمعیت 
کشور را تشکیل می دهند که در حوزه اطلاعات نیز 
متخصصان زیادی داریم. این یک فرصت اس��تثنایی 

برای کشور است که باید به آن توجه کنیم.
وی بی��ان ک��رد: همانطور که در مجلس ش��ورای 
اس��لامی گفته شد، در جلسه ش��ورای عالی فضای 
مجازی نیز بحث ش��ده و گزارشی در این زمینه نیز 
تهیه ش��ده؛ مردم در جاهایی به دلیل قطعی و عدم 
دسترس��ی دلخور هستند و این موضوع خساراتی را 
برای کس��ب و کارها در پی داش��ته اس��ت. در کنار 
این که باید اقداماتی صورت گیرد که این اش��کالات 
در ش��بکه برطرف شود باید جلوی وارد شدن هزینه 
و خس��ارت به مردم نیز گرفته ش��ود. وی ادامه داد: 
از س��وی دیگر تصمیم گیری های متعددی در سطح 
ملی در این حوزه وجود دارد و ابلاغیه های متعددی 
ص��ورت می گیرد و ای��ن حاکی از ع��دم حکمرانی 
منسجم در حوزه مس��ائل فناوری اطلاعات است. از 
نگاه م��ا وزارت ارتباطات و فن��اوری اطلاعات محور 
یکپارچه س��ازی در این حوزه ب��ه خصوص در دولت 
الکترونیک اس��ت. ما قانون داده ها را تصویب کردیم 
از نظر م��ا وزارت ارتباطات محوریت خود را باید در 
این حوزه نش��ان داده و در کنار نظارت موضوع یک 

حکمرانی یکپارچه سازی را نیز دنبال کند.

وزیر ارتباطات و فن�اوری اطلاعات گفت: در 
دو سال گذشته وزارت ارتباطات تلاش خود را 
به کار گرفته تا زیرس�اخت های ارتباطی کشور 
در تمام لایه ها افزایش پیدا کند و شاخص های 
کیف�ی بین المللی نیز وضعیت رو ب�ه بهبود را 

نشان می دهد.
به گزارش ایسنا، عیس��ی زارع پور در جلسه علنی 
مجلس ش��ورای اسلامی و در جریان بررسی گزارش 
کمیس��یون صنایع درباره بررس��ی کیفیت اینترنت 
و ش��اخص های مرتبط با آن ب��ا رویکرد چالش های 
ایجاد ش��ده برای افراد و کس��ب وکارهای مجازی با 
تس��لیت ایام ماه صفر و ش��هادت امام حس��ن )ع( 
گفت: امیدوارم امس��ال اربعین باش��کوهی پیش رو 
داش��ته باش��یم. یک خبر خوب در خصوص اربعین 
برای زائران حس��ینی دارم؛ با تلاشی که همکاران ما 
انج��ام دادند و با تعامل خوب وزی��ر ارتباطات عراق 
هم س��یم کارت های عراقی و ه��م اینترنت عراقی و 
هم رومینگ اپراتورهای داخلی امس��ال ارزان تر و با 
کیفیت تر نس��بت به سال گذش��ته در اختیار زائران 

قرار خواهد گرفت.
وزیر ارتباط��ات و فناوری اطلاعات در ادامه اظهار 
کرد: از ابتکار ریاس��ت مجلس شورای اسلامی برای 
برگزاری جلسات نظارتی روز سه شنبه تشکر می کنم 
که فرصتی را برای تعام��ل وزرا با نمایندگان فراهم 

کرده است. ما در دو سال گذشته تلاش گسترده ای 
برای نوسازی زیرس��اخت های ارتباطی در لایه های 
مختلف انجام دادیم. در چهار لایه دسترسی، تجمیع 
شبکه های استانی و شهری، شبکه مادر مخابراتی و 
دروازه های ورودی اینترنت به کشور اقدامات زیادی 
انجام شده اس��ت. در لایه ورودی اینترنت کشور در 
دو سال گذشته ما سعی کردیم منابع ورودی را تنوع 
بخشیده و میزان اینترنت ورودی را بیش از دو برابر 

نیاز کشور تامین کنیم.
زارع پور در ادامه تاکید کرد: اکنون بیش از دو برابر 
منابع کش��ور ظرفیت داریم. در لایه هس��ته مادر از 
ابتدای دولت تا به امروز ۵۰ درصد به ظرفیت شبکه 
مادر اینترنت کشور با اتکاء به تجهیزات ۱۰۰ درصد 
ایرانی افزوده اس��ت و تا پایان س��ال این ظرفیت دو 

برابر و تا پایان دولت به سه برابر خواهد رسید.

وزیر ارتباط��ات و فناوری اطلاعات در ادامه اظهار 
ک��رد: تع��داد قطعی ها و تع��داد لینک های اش��باع 
کاهش پی��دا کرده و این نش��انگر روند توس��عه در 
زیرساخت های اینترنت کش��ور است. برای ترافیک 
داخل��ی نیز ما نق��اط تبادل ترافی��ک داریم که این 
نقاط تبادل کننده ترافیک داخلی هستند. از ابتدای 
دولت این نقاط توسعه پیدا کرده و بیش از سه برابر 
افزایش یافته است. در لایه تجمیع نیز که در اختیار 
ش��رکت مخابرات است تلاش هایی صورت گرفته اما 
کافی نیست. تعداد لینک های اشباع شده در شبکه 
داخل ش��هرها و اس��تان ها افزایش��ی بوده است. در 
بخش هایی از اس��تان ها مشکل جدی وجود دارد که 

در تلاش هستیم تا پایان سال مرتفع شود.
وی در ادامه تاکید کرد: در لایه دسترس��ی که به 
فاصله بین گوش��ی با اولین بی تی اس باز می گردد 
کارهای بزرگی در دو سال گذشته شروع شده است. 
ان ش��اءالله یک حرکت جهش��ی برای توسعه نسل 
پنج��م اینترنت تلفن همراه در کش��ور اتفاق خواهد 

افتاد.
وی ادام��ه داد: در حوزه ارتباطات ثابت مهم ترین 
پ��روژه ای که دنبال می کنیم پ��روژه ملی فیبر نوری 
اس��ت که قریب به ۱۰ س��ال پیش باید آغاز می شد 
اما ما براساس برنامه  ریزی در تلاش هستیم تا ظرف 

سه سال این امکان را فراهم کنیم.

سخنگوی گروه فضایی وزارت دفاع خبر داد

پرتاب ماهواره برهای سیمرغ و ذوالجناح در دستور کار وزارت دفاع
بررسی کیفیت اینترنت

قالیباف: حکمرانی منسجم در حوزه مسائل فناوری اطلاعات دنبال شود

بررسی کیفیت اینترنت

زارع پور: می توانیم بساط فیلترشکن فروشی را جمع کنیم
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بررسی وضعیت شعلی پزشکان داخل کشور به بهانه روز پزشک از زاویه "عصرآزادی"

دو راهی پزشکی

معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیاد مسکن خبر داد؛

 اکثر زلزله زدگان خوی
تا پایان فصل کاری امسال 

صاحب خانه می شوند

3

6

 حضور عبدی در تراکتور 
به چه شکل است

عصرآزادی/ سرویس اقتصادی: معاون بازسازی و مسکن روستایی 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گفت: زلزله شهرستان خوی به دو هزار 
و ۲۰۰ واحد خس�ارت کلی و به ۱۷ هزار واحد خس�ارت جزئی وارد 
کرد که در صورت مساعدت بانک ها، بیشتر این واحد تحویل زلزله 

زدگان خواهد شد...

افتتاح و کلنگ زنی سه هزار و ۵۵۰ میلیارد تومان 
پروژه عمرانی در هفته دولت

3
الزام استفاده از سامانه های نوین آبیاری 

در حوضه دریاچه اورمیه

7

جایگاه نامطلوب 
صادرات فرش ایران 

در جهان! 

2
مهدی یوسفوندی در نشست 
خبری جشنواره اعلام کرد؛

رسالت اصلی خانه خلاق 
تم بحث تجاری سازی 

محتوای ایرانی است 

فیلم کوتاه »ژیان« آماده 
حضور در جشنواره های 

داخلی و خارجی

۵
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